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Není to jen o tom házet s někým o zem
sporty JudoPředstavujeme

Původně je judo bojové umění, 
ale přenáší do své praxe určitou 
kulturu a tradice, do určité míry 
formuje osobnost studenta, říká 
trenér a předseda Judo Sokol Jihla-
va Jaroslav Wasserbauer

Veronika Dawidowicz ז

Od kolika let je pro děti vhodné 
judo?

Takzvané Baby judo se vyučuje již 
ve školce, ale v našem klubu máme 
nejmladší členy od pěti let. Tento 
věk je podle mě nejvhodnější začít s 
jakýmkoliv sportem.

Přeci jenom, je to sport, kde 
dochází k fyzickému kontaktu, 
je tento sport nebezpečný? Nebo 
nebezpečnější než například fot-
bal nebo hokej?

Neřekl bych přímo nebezpečný, v 
každém kontaktním sportu je vět-
ší riziko zranění, to ale nezname-
ná, že třeba u individuálního spor-
tu se nemůžete zranit. To riziko je v 
každém sportu. Snažíme se každému 
zranění co nejvíce předcházet, zákla-
dem je dokonalá koordinace pohy-
bů těla, dále se naučit správně a beze 
strachu padat. 

Co se děti v judu všechno naučí? 
Předpokládám, že to není vyloženě 
jen o tom, „hodit“ s někým o ží-
něnku.

Judo poskytuje všestranný roz-
voj dítěte, všeobecnou obratnost, 
pohyblivost, koordinaci, reflex, rov-
nováhu, odolnost a koncentraci. 
Snažíme se děti naučit vzájemné-
mu respektu, úctě, trpělivosti. Jak 
jste správně řekla, není to jen o tom 
s někým „házet o zem“. Proto bylo 
judo vyhlášeno organizací UNES-
CO za nejvhodnější začátečnický 
sport pro děti. 

V čem je judo přínosem? Dá něco 
mladým judistům i do života? 

I když jde původně o bojové umění, 
judo přenáší do své praxe určitou kul-

JAROSLAV WASSERBAUER trénoval i olympijského vítěze a špičku mezi judis-
ty - Lukáše Krpálka. Foto: archiv JW

turu a tradice, do určité míry formuje 
osobnost studenta. Judo nepodporu-
je agresi. V překladu JUDO zname-
ná JEMNÁ CESTA. Morální kodex 
judisty: upřímnost, respekt, sebe-
ovládání, zdvořilost, odvaha, čest, 
skromnost a přátelství. 

Je známým faktem, že nejzná-
mějším judistou Česka je v posled-
ních letech olympijský vítěz Lukáš 
Krpálek, který vzešel právě z jih-
lavského Sokola. Pozorovali jste 
v době Lukášova vítězství nějaký 
zvýšený zájem o judo?

Samozřejmě první i druhé vítězství 
na OH, znamenalo ohromný nárůst 
zájemců o tento sport. Myslím, že 
díky Lukášovi se tento sport ohrom-
ně zmedializoval a dostal se do větší-
ho povědomí všech lidí. 

Byl to vždy takový boom efekt, kte-
rý později opadl. U nás judo není tak 
populární jako fotbal a hokej, v jiných 
zemích je to jinak. Je to asi i možnost-
mi, které všeobecně český sport nabí-
zí. 

Máte vy osobně nějaké vzpomín-
ky na Lukáše Krpálka? 

Po dobu tří let, co jsem ho trénoval, 
tak byl ambiciózní a nerad prohrával. 
Nejspíš i proto se dostal na úroveň, 
na které momentálně je, čili světová 
extratřída.

Jaké největší úspěchy v posled-
ních letech zaznamenalo judo 
Sokol Jihlava?

V roce 2012 jsme byli nejúspěšněj-
ší klub v ČR v kategorii dorostenek, 
vychovali jsme nespočet mistrů ČR, 
konkrétně třicet osm. V posledních 
letech mezi nejúspěšnější judisty 
Sokola Jihlava patří Matouš Nyko-
dým a Adam Rychnovský.

Co vás na práci trenéra nejvíc 
baví? Proč ji děláte?

Že můžu předávat své padesátileté 
zkušenosti a vychovávat nové spor-
tovce.

SNÍMKY z Novoročního turnaje, který letos pořádal Judo Sokol Jihlava, a kterého se účastnily mladé naděje z celé republiky.  Foto: Petr Klukan


